
دبیر انجمن واردکنندگان خودرو گفت: ۹۰ درصد 
بازار در انحصار دو خودروســاز بزرگ کشــور است 
و بزرگترین قطعه ســازان هم با این خودروسازان 
شــریک تجــاری هســتند، بنابراین صــادرات هم 
در انحصــار ایــن بخــش می مانــد. مهــدی دادفر 
دبیــر انجمــن واردکننــدگان خــودرو اظهــار کرد: 
نکتــه مهم در مــورد مصوبــه مجلس این اســت 
که عملًا واردات خــودرو در برابر صادرات خودرو 
ممکــن الوقــوع نیســت و بــه نوعــی انحصــار در 
انحصار است. او با بیان اینکه واردات خودرو باید 
انجام شــود و هیچ کس مخالف این امر نیســت، 
افــزود: در حــال حاضــر بیــش از ۹۰ درصــد بــازار 
خــودرو در انحصــار دو خودروســاز بــزرگ کشــور 
اســت و بزرگترین قطعه ســازان کشــور هم با این 
خودروســازان شــریک تجــاری هســتند، بنابراین 

صــادرات هم در انحصار ایــن بخش خواهد بود؛ 
یعنــی هــم واردات و هــم صــادرات انحصــاری 
می شــود. دادفــر بــا اشــاره بــه اینکه در صــادرات 
خودرو بســیار ضعیف عمل می کنیم، ادامه داد: 
از ســویی دیگر ســوء جریانی هم به وجود می آید؛ 
اینکــه صادرکننــده به اســم صــادرات، خــودرو و 
قطعات را در هر جایی رها کند و در مقابل واردات 
انجام دهد. او گفــت: به جای ایجاد این انحصار، 
باید مانند ســال ۹۴ عمل شــود یعنی به رسمیت 
شــناختن واردات بــرای همه اشــخاص حقیقی و 
حقوقی؛ برای اطمینان از استفاده از خدمات پس 
از فروش نیز باید صرفاً خودروهایی وارد شــود که 
شــرکت های خدمات دهنده شــان در ایران وجود 
داشته باشــد، یعنی معاونت حمل و نقل وزارت 
صمــت تأییــد کنــد کــه شــرکت ایکــس در ایــران 

نمایندگــی دارد. دادفــر در مــورد لــزوم مدیریت 
منابــع ارزی، اظهــار کــرد: واردات خــودرو بایــد از 
طریــق واردات بــا ارز منشــأ خارجی انجام شــود؛ 
یعنی با ارز حاصل از فعالیت های خارج از کشور، 
خودرو وارد تا منابع ارزی هم مدیریت شود. دبیر 
انجمن واردکنندگان خودرو گفت: از ســویی دیگر 
در حــال حاضــر واردات ۷۰ هزار دســتگاه خودرو 
نمی تواند بازار را متعادل کند اما نکته این اســت 
کــه بازار مشــخص می کند کــه چه تعــداد خودرو 
وارد شــود.  در ســال ۹۴ حــدود ۹۰ هــزار خــودرو 
وارد شد اما ماشــین در دست فروشنده ماند و به 
همین روال واردات در سال ۹۵ به حدود ۳۰ هزار 
دستگاه رسید. بنابراین تجربه نشان داده که بازار 
خــود تعیین کننده میزان نیاز و تقاضا خواهد بود 

و نباید دستوری عمل کرد.

پول هــای  از  بخشــی  برگشــت   / اقتصــادی  گــروه 
گمشــده به اتــاق بازرگانی ایــران، آخریــن خبری 
اســت کــه از حیــاط خلــوت خصوصی ها شــنیده 
می شود. اتاق بازرگانی اصفهان نسبت به برگشت 
پول و تســویه با اتــاق بازرگانــی ایران اقــدام کرده 
اســت. این اتاق 2۰ میلیارد تومان به حساب اتاق 
بازرگانی ایران واریز کرده و همچین دو فقره چک 
برای ســال جاری صــادر کرده تا تســویه مطالبات 
صــورت گیرد. چک 25 شــهریور مبلغ 6۰ میلیارد 
تومان و چک ۳۰ شــهریور مــاه مبلغ 44 میلیارد و 
14۳ میلیون و ۳۹1 هزار تومان است. اگر فشارهای 
رســانه ای و ذره بین نهادهای نظارتی نبود به طور 
قطــع اتــاق اصفهــان برای تســویه مطالبــات فی 
مابیــن اقدامــی انجام نمی داد. هــر چند که نحوه 
پرداخت پول هم با شبهه هایی روبه رو است؛ چرا 
کــه اتاق اصفهــان به جای آنکه پول را به حســاب 
اتــاق ایــران واریز کنــد، چک مــدت دار داده که به 
اذعــان برخــی اعضــای اتــاق چنیــن امــری هیچ 
زمــان روال نبــوده اســت و اتاق اصفهــان به دلیل 
اینکه مجلس می خواهد از عملکرد اتاق بازرگانی 
تحقیق و تفحص داشته باشد، با ارائه چک سعی 
کرده از اتهام هایی که سمت آن آمده، دوری کند.

روزنامــه ایــران، در گزارش هــای مختلــف بــه 
فســادی اشــاره کــرده که طــی چند وقــت اخیر در 
اتاق بازرگانی ایران شکل گرفته است. این فسادها 
بعضاً در حوزه مالی، تخلف برخی اتاق ها، بودجه 
اتاق ها، کارت بازرگانی و سوء اســتفاده از موقعیت 

اجتماعی بوده است.
مــی رود  انتظــار  کــه  مجموعه هایــی  از  یکــی 
فعالیــت آن ســالم باشــد تــا رویــه آنهــا در تمام 
بخش ها تســری پیــدا کند، اتــاق بازرگانی اســت. 
اگــر این مجموعه کــه در دل خود صدهــا فعال و 
تولیدکننده اقتصادی جای داده اســت، به بیراهه 
برود، دیگر نمی توان انتظار ســلامت اقتصادی را 

داشت.
شفاف سازی عملکرد اتاق بازرگانی با تحقیق و  �

تفحص
اتــاق  اعضــای  از  زیــادی  تعــداد  روزهــا  ایــن 
بازرگانــی هســتند که نســبت بــه عملکــرد هیأت 
رئیســه نقد دارند و خواهان شفاف سازی عملکرد 
از  آنهــا  جهــت  بدیــن  هســتند،  بازرگانــی  اتــاق 
نماینــدگان مجلــس به عنــوان گروهی کــه ذینفع 
نیستند خواســته اند که تحقیق و تفحص به دقت 
انجام شــود تــا اگر فســادی وجــود دارد به صورت 

ریشه ای از بین برود.
برای بســیاری از مردم اتاق بازرگانی یک نهاد 
خصوصــی اســت و طبیعتاً چنیــن نهــادی نباید 
مســائلی همچون اختلاس را که بیشــتر در بخش 
دولتی رخ می دهد تجربه کند. اما اســناد غیرقابل 
انــکاری وجــود دارد که خبر از اختلاف حســاب در 
اتاق های بازرگانی می دهد، اما مســأله اصلی این 
اســت که چه جریانــی باعث ایجاد این مســائل و 

اختلاف حساب ها در اتاق بازرگانی شده است.
درآمــد اتــاق بازرگانی از چهار محل به دســت 
از  ناشــی  درآمدهــای  عضویــت،  حــق  می آیــد؛ 
خدمات، سه در هزار مالیاتی و چهار در هزار سود. 
ســه در هزار مالیاتی و چهار در هزار ســود عملًا بر 
اســاس قانون مصوب مجلس دریافت می شــود 
و شــرکت ها امــکان عــدم پرداخــت آن را ندارند. 
از ســوی دیگــر در بحث چهار در هزار ســود قانون 
صراحتاً محل هزینه کرد این درآمدها را مشخص 
کرده است. به عبارت روشن سه در هزار مالیاتی و 
چهار در هزار ســود یک منبع مالی عمومی مانند 
مالیــات اســت و اتــاق اجــازه دخــل و تصــرف در 
میــزان دریافت آن را نــدارد و محل هزینه کرد آن 

نیز در قانون مشخص شده است.
اصولاً مبلغی پرداخت نشده است �

ماجــرای پــول گمشــده اتــاق بازرگانی بــه این 
شــکل اســت که برخی شــرکت ها مبلغ کمتری از 
مبلغ مشــخص شــده پرداخت کرده اند یــا اصولًا 
ایــن میــان  مبلغــی را پرداخــت نکرده انــد و در 
کارت بازرگانــی آنها تعلیق نشــده اســت. این امر 
از دو وجه قابل بررســی اســت؛ در مدل اول اتاقی 
مانند اتاق تهران با تغییر فرمول محاسبه و دادن 
تخفیــف عمــلًا وارد زد و بنــد بــا شــرکت ها شــده 

اســت اما در مدل دوم بعضــی اتاق ها مانند اتاق 
بازرگانــی اصفهــان ضمن دریافت تمــام و کمال 
پــول، عدد کمتــری را در حســاب های اتــاق ایران 
بــه ثبت رســانده اند و عملًا پول را بــرای خود نگه 

داشته اند.
فولاد مبارکه و ماجرای پول های گمشده �

یکی از اسناد مهم منتشر شده در گزارش 15۰۰ 
میلیارد تومان پول گمشده، اسناد مربوط به واریز 
فــولاد مبارکــه اصفهان به حســاب اتــاق بازرگانی 
اصفهــان بــود. براســاس ســامانه کــدال، شــرکت 
فــولاد مبارکه اعلام کــرده در ســال 1۳۹8 بیش از 
124 میلیــارد تومــان و در ســال 1۳۹۹ بیش از 1۰8 
میلیارد تومان به اتاق بازرگانی پول پرداخت کرده 
اســت،اما در حساب های اتاق ایران، واریزی فولاد 
مبارکه تنها 8 میلیارد تومان ثبت شده است. نکته 
جالب اینکه در سال های ۹8 و ۹۹ درآمدهای اتاق 
اصفهان از ســه در هــزار و چهار در هــزار مجموعاً 
ســالانه حدود 65 میلیارد تومــان بوده که طبیعتاً 
کل دریافتی اصفهان از تمامی شــرکت ها کمتر از 

مبلغ دریافتی از تنها یک شرکت است.
بررسی ها نشان می دهد که مورد فولاد مبارکه 
تنهــا مربــوط بــه این شــرکت نبــوده اســت و چند 
شــرکت دیگر از اعضــای اتاق اصفهان دســت به 
چنیــن کاری زده اند. بر این اســاس هفته گذشــته 
مدیر مالی اتاق ایران در اتاق اصفهان حضور پیدا 
کرد و اسناد اتاق اصفهان مورد بررسی قرار گرفت. 
نکتــه مهــم در ایــن خصــوص ایــن بــود کــه اتاق 
اصفهان تا پایان ســال 1۳۹۹ بیــش از 11۰ میلیارد 
تومــان پــول پس انداز داشــت، بیــش از ۹ میلیارد 
تومــان پول در حســاب جاری داشــت و مبلغ یک 
میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان در صندوق نگهداری 
می کرد اما در زمان بازرسی تنها 2۰ میلیارد تومان 
پــول در اتاق اصفهــان اعم از پس انداز و حســاب 

جاری و صندوق موجود بود.
فرار رو به جلوی اتاق ایران �

اتــاق ایران از ســال ها قبــل در جریان مســائل 
اتــاق اصفهان و عــدم واریز پول از ســوی این اتاق 
بوده اســت. برای مثال در اســفند 14۰۰ اتاق ایران 
در نامــه ای به اتاق اصفهــان اعلام می کند که این 
اتــاق 12۰ میلیــارد تومــان از پول هــای دریافتی را 
واریز نکرده اســت و باید این پول به حســاب اتاق 
ایــران بازگــردد. اتــاق نیــز کــه در جریــان نوشــتن 
چنیــن نامــه ای بوده ســه روز قبــل از ارســال نامه 
اقــدام به واریز مبلغ 2۰ میلیارد تومان به حســاب 
اتــاق بازرگانــی ایــران می کنــد و همان طــور که در 
ابتــدای گــزارش عنوان شــد اتاق اصفهــان بدهی 
خــود را با دادن دو فقره چک تســویه کرده اســت. 
اتــاق اصفهان برای سند ســازی تاریخ نامه را قبل 
از گــزارش افشــای رســانه ای قــرار داده در حالــی 
کــه اصــولاً چک ها بــه تاریخ شــهریور ســال جاری 
صادر شــده اســت.اما نکته جالب تر این است که 
در حســاب های اتــاق اصفهــان کــه مورد بررســی 
مدیرمالی اتاق ایران قرار گرفت ســهم اتاق ایران 
بیش از 18۷ میلیارد تومان بوده است. به عبارت 
ساده اتاق اصفهان علی رغم ارسال چک به مبلغ 
1۰۰ میلیارد تومان و اعلام تســویه حســاب باز هم 
مبالغــی را که رســانه ای نشــده بود به اتــاق ایران 

بازنگردانده است.
دارودسته اصفهانی ها �

در ســال 1۳۹8 رئیــس اتاق خراســان شــمالی 
تنها به دلیــل 2 میلیارد تومان عدم واریز از ســوی 
کمیته انضباطی اتاق ایران خلع شــد اما اصفهان 
بــا بدهی بیــش از 18۷ میلیارد تومــان و در حالی 
کــه رئیــس آن با قــرار وثیقه آزاد اســت هنوز هیچ 
برخــورد انضباطــی را شــاهد نبوده اســت و حتی 
در ســال ۹۹ بــا دریافت ۹۰۰ میلیــون تومان کمک 
بودجــه روبه رو شــد و رئیــس اتاق ایــران اصرار بر 

دادن وام به اصفهان داشت.
شــاید ریشــه این موضوع مربوط بــه باند قوی 
اصفهان در اتاق ایران باشد. در حال حاضر نایب 
رئیس دوم اتاق ایران یعنی مســعود خوانســاری 
رئیــس اتــاق تهــران و دبیرکل اتــاق ایــران یعنی 
محمدرضا ملارمضانی اصفهانی هســتند. منابع 
آگاه از ارتباط نزدیــک دبیرکل اتاق ایران با هیأت 
رئیســه اتاق اصفهان خبر می دهنــد. حتی قبل از 

اعزام مدیرمالی، دبیرکل برای بررســی مسائل به 
اصفهان ســفر کــرد اما تا زمان حضــور مدیرمالی 
هیــچ کس متوجــه 18۷ میلیارد تومــان پول واریز 

نشده از سوی اتاق اصفهان نشده بود.
تخفیف های ویژه اتاق تهران �

امــا ایــن امــر در اتاق تهــران به شــکل دیگری 
در حــال رخ دادن اســت. در اتــاق تهــران اتفاقــاً 
مســئولیت با یــک اصفهانی دیگر به نام مســعود 
خوانساری است. در این اتاق اولاً فرمول محاسبه 
چهار در هزار ســود با فرمول سایر اتاق ها متفاوت 
گســترده  حضــور  باعــث  موضــوع  ایــن  و  اســت 
شــرکت های بزرگ در این اتاق برای تمدید کارت 
بازرگانی به جای تمدید کارت در اتاق های استانی 
شــده اســت. بر اساس نحوه محاســبه اتاق تهران 
شــرکت ها مبلغ کمتری بابت ۳ در هزار مالیاتی و 
چهار در هزار ســود می پردازند. از ســوی دیگر این 
شــرکت ها با حضور در دفتر مســعود خوانســاری 
رئیس اتاق تهران و بهمن عشقی دبیرکل با چانه 
زنــی می توانند از تخفیف های ویژه اتاق تهران که 

البته هیچ مبنای قانونی ندارد برخوردار شوند.
عــدم دریافــت مبالغ رســمی و قانونی توســط  �

خوانساری
امــا مشــکل کجاســت؟ فــرض کنیــد شــرکتی 
بایــد 1۰۰ میلیــارد تومان بــه اتاق ایــران پرداخت 
کند. برای این شــرکت به صرفه اســت که با تغییر 
نحوه محاسبه و تخفیفات تنها ۳۰ میلیارد تومان 

بپــردازد و در مقابــل هزینه هایــی را بــه اســم های 
دیگر در حســاب های دیگری بپــردازد. برای مثال 
کمک بــه مســائل انتخاباتــی و تأمیــن بودجه در 

زمان های مشخص از جمله این هزینه هاست.
جالــب آنکــه مســعود خوانســاری در جلســه 
هیــأت نمایندگان اتاق تهران بــه صراحت اعلام 
کــرد کــه بابت بعضی شــرکت ها ماننــد چادرملو 
مبلغ ذکر شده پرداخت نشــده است. خوانساری 
هیــأت  مقابــل  در  فروردیــن   ۳۰ جلســه  در 
نماینــدگان اعلام داشــت که کل مبلــغ پرداختی 
چادرملــو ۳ میلیــارد و 2۰۰ میلیــون تومــان بوده 
اســت در حالی که این مبلغ براســاس محاسبات 
اتــاق ایــران می باید ۹۰ میلیــارد تومان باشــد. در 
واقع خوانســاری تلاش داشت با ذکر این موضوع 
کــه پولــی دریافــت نشــده، مســأله را از اختــلاس 
بــه یک جنجــال رســانه ای کاهش دهــد در حالی 
کــه اصــل موضوع عــدم دریافت مبالغ رســمی و 

قانونی توسط خوانساری است.
تأمین بودجه کارگزاران سازندگی �

مسعود خوانساری متولد 1۳۳2 از دولتمردان 
اصلاح طلب است که کار دولتی خود را در وزارت 
جهاد کشاورزی آغاز کرده است و در زمان حضور 
حضــور  کشــور  وزارت  در  نــوری  عبــدالله  وزارت 
داشــت و در دولــت اصلاحات به ســمت معاون 
وزیــر و ریاســت ســازمان حمل ونقــل و راهــداری 
راه رســید. بــا روی کار آمدن دولــت احمدی نژاد، 

خوانســاری جامــه بخش خصوصی به تــن کرد و 
راهــی اتاق تهران شــد و ابتــدای دولت روحانی با 
روی کار آمدن اســحاق جهانگیــری معاون اول و 
با توجه به روابط نزدیک با وی به ســمت ریاست 
اتاق تهران و سپس نایب رئیسی اتاق ایران رسید. 
جالب آنکه در چهار ســال اول ریاست وی بر اتاق 
تهــران، بــرادر اســحاق جهانگیــری نایــب رئیس 

خوانساری بود.
ریاســت  بویــژه  مختلــف  انتخابــات   در 
جمهوری، خوانســاری بواســطه رابطــه نزدیک با 
حــزب کارگــزاران بحث تأمیــن مالــی نامزدهای 
اصلاح طلــب را بــر عهــده می گرفت. ایــن تأمین 
مالی از سوی بعضی از اعضای هیأت نمایندگان 
اتاق تهران که اتفاقاً در هیأت رئیسه اتاق ایران نیز 
به همراه خوانســاری حضور دارند و شــرکت های 
نزدیک به خوانساری صورت پذیرفته است. حال 
بــا مشــخص شــدن وضعیت مالــی اتاق ایــران و 
عدم دریافت مبالغ توســط اتــاق تهران واضح تر 
شده اســت که چرا این شرکت ها حاضر به کمک 

به جریان اصلاح طلبی در انتخابات شده اند.
بــه هــر ترتیب به نظر می رســد فســاد در اتاق 
بازرگانی بین رؤســا اســت و آنها با زد و بند و فرار 
رو به جلو می خواهند خودشان را از هرگونه اتهام 
مبــرا کننــد. امــا آنچــه مشــخص اســت اتاق های 
بازرگانــی به دلیــل عــدم نظــارت ایــن روزهــا بــا 

فسادهای مالی روبه رو شده اند.
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اتاق خلوت کارگزاران سازندگی
»ایران« از فسادهای مالی و اختلاس های عجیب و غریب در اتاق بازرگانی گزارش می دهد

شواهد نشان می دهد قسمت اعظمی از بودجه حزب کارگزاران سازندگی توسط اتاق بازرگانی تأمین می شود

صنعت و تجارت

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو :

واردات خودرودر ازای صادرات خودرو امکانپذیر نیست

 لازم الاجرا بودن قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
قانــون اصلاح قانــون مبارزه با قاچــاق کالا و ارز مطابق 
دســتورالعمل های اعــلام شــده، لازم الاجرا اســت؛ این 
قانــون در نخســتین اقــدام در ســال 1۳۹2 بــه تصویــب 
مجلس شورای اسلامی رسید و در ماه پایانی همین سال 
اجرایی شد.  با توجه به اینکه این قانون، مجموعه ای از 
ضوابــط و قوانین جدید را پیش بینی کرده بود، به دلیل 
کمبــود تجربــه، مشــکلات و اختلاف نظرهایــی را ایجاد 
کرد که طی سال های گذشته نیاز به تغییرات را افزایش 
داد. طی سال های اخیر در زمینه مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز تجربیات بســیاری را به دســت آوردیم که موجب شد نواقص قانون موجود 
احصا شــود و اکنــون با اصــلاح آن می توانیم در این زمینــه موفق ترعمل کنیم. 
ایــن قانون پــس از طی کــردن مراحل ابــلاغ و تأیید ریاســت جمهوری، مطابق 
دســتورالعمل های پیشــین، از روز گذشــته لازم الاجــرا شــده اســت. موضوعات 
مهمی در این قانون اصلاح شــده اســت، که یکی از مهم ترین موارد رفع خلأها 
و اشــکالات تعییــن مصادیق قاچــاق و قانون امــور گمرکی بود کــه ابهامات آن 
رفع شــد و با تبیین مســائل مصداق های دقیق قانونی تعیین شد. در اصلاحیه 
جدید، اختلاف تشــخیص و حد تشــخیص رفع شده است، پیش از این در مورد 
اظهــار کالا بلاتکلیف بودیم و مصادیق این اســنادی که مورد سوءاســتفاده قرار 
می گرفت روشــن نبود که در قانون جدید تعیین تکلیف شــده است.  همچنین 
کالاهای معافیت دار که بر اســاس قانون ســاماندهی مرزی، کالاهای ملوانی که 
از طریق تعاونی های مرزنشــینی یا مسافری از استان ها وارد کشور می شد، جرم 
بود که مقرر شــد سیاســت یکســانی داشــته باشــیم و با هرگونه تجمیع کالاهای 
معافیت دار مرزی و مسافری برخورد شود زیرا اساساً فلسفه ورود این کالاها در 
مرز اســتفاده مشمولان در استان های مرزی بود و نباید وسیله ای برای دور زدن 
قانون باشــد.  این موارد فقط بخشــی از اصلاحیات و موارد بی شماری در قانون 

اصلاح قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز را در برمی گیرد.
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خ تولید لوازم خانگی رو به رشد است

محمدمهــدی برادران، معــاون صنایع عمومــی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت با اشــاره بــه برنامه وزارت صمت در راســتای واردات لوازم خانگی در 
سال جاری و اینکه هنوز نیاز داریم نقش حمایتی را ایفا کنیم، گفت: این نقش 

حمایتی لازم است تا صنعت به سطحی از بلوغ و توانمندی برسد.
به گفته او، بیشتر واحدهای تولید لوازم خانگی با ۳۰۰ تا ۴۰۰ شرکت کوچک 
صنعتــی همکاری می کنند که این شــرکت ها اشــتغال ایجــاد کردند و در حال 
حرکت به ســمت بلوغ و دانش بنیان شــدن، هســتند. بنابرایــن تولیدکنندگان 

هنوز به زمان نیاز دارند و نمی توان از آنها خواست که دانش محور شوند.
بــرادران اظهــار کــرد: در حال حاضــر روند تولید لــوازم خانگی رو به رشــد 
اســت و حتی در برخی محصولات خود تولیدکنندگان معتقدند به توانمندی 
رسیده اند و داوطلب رقابت با محصولات وارداتی هستند، اما هنوز باید تأمل 
بیشــتری شــود. همچنیــن اگــر بتوانیم تولیــد انبــوه را دنبال کنیــم، می توانیم 

افق های صادراتی هم داشته باشیم.

پرداخت بدهی های عراق به ایران از پارسال
جهانبخش سنجابی، دبیرکل اتاق مشترک ایران و عراق با اشاره به تداوم 
صــادرات انــرژی به عــراق گفت: دولت عراق از ســال گذشــته درصــدد واریز 
مطالبــات ایران اســت و امکان اســتفاده از این منابع بــرای واردات نیز فراهم 
شده است. او در خصوص میزان بدهی عراق به ایران، گفت: با توجه به اینکه 
فرایند صادرات در نقطه ای متوقف نمی شــود، بدهی در جریان اســت و عدد 
دقیقی ندارد؛ منتها بخشــی از این مطالبات چند میلیارد دلاری تســویه شــده 
و بخشــی هم اســتفاده شده اســت و امیدواریم مابقی بدهی هم هر چه زودتر 

روند تسویه را طی کند.

صادرات 64 میلیون دلار فرش دستباف
فرحناز رافع، رئیس مرکز ملی فرش دســتباف ایران گفت: ارزش صادرات 
فرش دستباف ایران در 12 ماهه سال گذشته 64 میلیون دلار بوده که از لحاظ 

وزنی 11 درصد رشد و از لحاظ ارزشی 1۰ درصد کاهش داشته است.
او تصریــح کــرد: صادرات فــرش دســتباف در کل جهان در ســال 2۰2۰ به 
ارزش 8۷۰ میلیون و 184 هزار دلار بوده است؛ یعنی صادرات فرش دستباف 
در کل جهان به میلیارد دلار نرســیده اســت و این درحالی اســت که صادرات 
فرش دســتباف در ســال 2۰1۷ در جهان به ارزش یک میلیارد و 5۹۰ میلیون 

دلار بوده است.

ار
باز کاهش قیمت ۸ هزار قلم کالا

محســن حســین لویی، مدیرکل نظارت بر خدمات عمومی ســازمان حمایت 
از تولیدکننــدگان و مصرف کننــدگان بــا بیــان اینکــه درج قیمــت تولیدکننــده و 
مصرف کننــده از هفته جاری برای لبنیات اعمال می شــود، گفت: قیمت بیش از 
8 هــزار قلــم کالا در ۶ ماه اخیر با اجــرای طرح درج قیمــت روی کالا ثابت مانده 
یــا کاهش یافته اســت.  او با بیــان اینکه در هیچ جای دنیا قیمــت مصرف کننده و 
تولیدکننده روی کالا درج نمی شود، چون بیشتر شبکه توزیع آنها مدرن است، اما 
بیشــتر شبکه توزیع در کشور ما سنتی اســت، افزود: طی دهه های گذشته، قیمت 
روی بیــش از 8۰ درصد کالا ها بویژه کالا های ســرمایه ای مثــل یخچال و تلویزیون 
و جاروبرقی، لوازم یدکی، کالا های وارداتی درج نمی شــد و فقط تعدادی کالا های 
ســوپرمارکتی بودند کــه قیمت برای مصرف کننــده داشــتند. کالا هایی که قیمت 
مصرف کننده نداشــتند با نوســان ارز تغییــر قیمت پیدا می کردند.  او با اشــاره به 
اینکــه یکــی از مزایــای ایــن طــرح این اســت که همــه کالا ها مشــمول ایــن قانون 
شــدند، گفــت: درج قیمت مصرف کننــده روی این کالا های محدود هم تناســبی 
با قیمت های واقعی نداشــت، بلکه با هماهنگی واسطه ها و با سود های بالا روی 
کالا ها درج و از مردم دریافت می شــد. حســین لویی افزود: با شــروع این طرح اگر 
قیمت مصرف کننده و تولیدکننده روی کالا درج می شد، این افراد )تولیدکنندگان 
و توزیع کنندگان( مهندسی معکوس می کردند و با استفاده از قیمت مصرف کننده 

و کم کردن درصدی از آن، قیمت تولیدکننده را تعیین می کردند.

سیدعلی معصومی
مدیرکل دفتر 

قوانین و مقررات 
ستاد مبارزه با 

قاچاق کالا و ارز

لزوم تدوین بسته راهبری نظام بانکی توسط بانک مرکزی
بدون شــک یکی از مهم ترین راه ها برای جلوگیری از اعطای این نوع تســهیلات، 
اجرای دقیق این بند توســط کلیه بانک های دولتی و خصوصی است. موضوعی 
که از یک سو زمینه نزدیک شدن به عدالت در اعطای تسهیلات را فراهم می کند 
و از ســوی دیگر بواســطه هدایت اعتبار به بخش های مولد اقتصادی که انگیزه و 
توان بازپرداخت تسهیلات را دارند، زمینه کاهش تورم و افزایش رشد اقتصادی را 
فراهم می آورد. در سایر بندهای این بسته، کم و بیش مواردی یافت می شود که 

می توانند در راستای اهداف کلان اقتصادی این دولت، سودبخش باشند.
هرچند لازم به ذکر است با وجود مدیریت وزارت اقتصاد بر بخش قابل توجهی 
از بانک هــای دولتی و نیمه دولتی، وظیفه اصلی نظارت بر حســن فعالیت کلیه 
بانک های کشــور برعهده بانک مرکزی است. چرا که بخش قابل توجهی از عدم 
تمکین به قوانین و مقررات در حوزه بانکی توسط بانک هایی صورت می گیرد که 
وزارت اقتصــاد کمترین قدرت اعمال نظری در آنها نــدارد. این امر، لزوم تدوین 
بسته راهبری نظام بانکی توسط بانک مرکزی را نمایان می کند. با این حال، این 
اقدام وزارت اقتصاد را می توان گامی مهم در راســتای اصلاح نظام بانکی کشــور 
و با هدف کنترل تورم و افزایش رشــد اقتصادی از طریق اصلاح شیوه های تأمین 

مالی دانست اما راه بسیار سخت و طولانی در پیش است.


